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  گفت وگو

دانشجويي طي نامه اي 
به رئيس جمهور ضمن 
تش�ريح وضعيت نابس�امان خوابگاه هاي متأهلي 
دانشگاه ها از وي درخواست كردند اقدام جدي  تري 
براي حل اين مش�كل انج�ام دهد. اگر چ�ه نبود 
خوابگاه هاي متأهل�ي تنها دلي�ل ازدواج نكردن 
دانشجويان نيست، اما فراهم كردن شرايط مناسب 
براي ازدواج دانشجويان، مي  تواند تا حد زيادي از 
تجرد دانشجويان بكاهد. به  منظور بررسي وضعيت 
خوابگاه هاي متأهلي، ضرورت ايجاد آنها و همچنين 
موانع پي�ش  رو به س�راغ حجت  الاس�ام مهدي 
فاطمي  پ�ور، مع�اون فرهنگ�ي و سياس�ي نه�اد 
نمايندگي مقام معظم رهبري در دانشگاه ها رفته  و 
اين مسائل را در گفت  وگويي با وي بررسي كرده ايم. 

در  متأهل�ي  خوابگاه ه�اي  وضعي�ت 
دانشگاه ها چگونه است؟ 

در م��ورد خوابگاه دانش��جويي ب��راي متأهلي بايد 
عرض كن��م وضعيت ح��وزه آموزش عال��ي در اين 
بخش مناسب نيست، ما چه در دانشگاه هاي وزارت 
بهداش��ت و چ��ه در وزارت علوم عمدتاً ي��ا خوابگاه 
متأهلي نداريم يا بس��يار محدود اس��ت و به نسبت 
دانش��جويان متأهل مكفي نيس��ت. يعني ظرفيتي 
وجود ندارد كه مشوق دانشجويان در آستانه ازدواج 
باشد تا احساس مي  كنند، اگر ازدواج كنند مي  توانند 
مدتي از خوابگاه متأهلي دانش��گاه استفاده كنند و 
هزينه هاي آنان كاهش پيدا كند، فشاري روي زندگي 
آنها نباشد و فرصتي باشد تا بتوانند مقداري زندگي 
خود را سروسامان بدهند تا بعد از دوره دانشجويي 

سر خانه و زندگي خودشان بروند. 
آماري داريد كه چند درصد دانش�گاه ها 

چنين خوابگاهي دارند؟
الان آمار دقيق ندارم، ولي به نسبت نياز ما شايد مثلًا 
5 تا 10 درصد توسط خوابگاه متأهلي تأمين مي  شود 
و امكان تأمين 90 درصد اين نياز توسط خوابگاه هاي 

متأهلي نيست و دانشگاه ها اين فضا را ندارند. 
اصاً ازدواج دانشجويان چه ضرورتي دارد 
كه براي آن لازم باشد چنين خوابگاه  هايي 

نيز تهيه شود؟
بايد توجه داشت كه سن مناسب ازدواج سن خاصي 
است كه شما در آن سن هم ميل و انگيزه ازدواج داريد 
و هم سختگيري ها و مته به خشخاش گذاشتن  هايي 
وقتي س��ن بالاتر مي  رود آرام آرام بيش��تر مي  شود و 
ريس��ك  پذيري كم مي  ش��ود. با افزايش سن كم كم 
احساس عدم نياز و استغنايي در افراد با سنين بالاتر 
به وجود مي  آيد كه آسيبي براي شكل گيري زندگي 

بهنگام و تشكيل خانواده است. 
به هر ميزان كه ما بتوانيم ش��رايط را به گونه اي پيش 
ببريم كه افراد در سن مناس��ب ازدواج كنند، طبيعتاً 
آسيب هاي حوزه هاي رفتاري و موضوعات اين شكلي 
كمتر مي  ش��ود، خانواده هاي گرم تر و مناس��ب  تري 
تشكيل مي  ش��ود و خانواده در حوزه فرزندآوري هم 
مي  تواند موفق تر باش��د، چون وقتي خان��واده ديرتر 
تشكيل مي  شود، طبيعتاً امكان اينكه تعداد فرزندان 
بيشتري در خانواده ش��كل بگيرد هم خود به خود از 
بين مي  رود، بنابراين بس��يار مهم است كه ازدواج در 
سن مناسبي باشد و اين سن مناسب هم طبيعتاً پس 

از شكل گيري بلوغ جس��مي و رفتاري افراد است كه 
مي  تواند يكي از بهترين زمان هاي آن، دوره دانشجويي 

باشد. 
اگر ازدواج در همين زماني كه افراد درگير تحصيل و 
گرفتن مدرك و تخصص خود هس��تند، شكل بگيرد 
ازدواج آسان  تري است، سطح توقعات مي  تواند پايين تر 
باش��د، برخي از هزينه ه��ا مي  تواند مديريت ش��ود و 
خانواده ها نيز با كمكي ك��ه مي  كنند با توجه به اينكه 
سطح توقع آنها از بچه ها در اين بازه زماني كمتر است 

به شكل گيري ازدواج بهنگام كمك مي  كنند. 
ازدواج هاي دانش�جويي در اين س�نين 

چقدر موفق هستند؟
ما تمامی ازدواج  هايي را كه در دوره دانشجويي انجام 
مي  ش��ود، رصد نكرده ايم، ولي در آن ازدواج  هايي كه 
بچه ها در برنامه هاي ما شركت مي  كنند، در شرايطي 
كه  جمعيت قابل توجهي از مزدوجين دانش��جو هم 
در اين برنامه ها هس��تند، س��عي كرده  ايم به واسطه 
ارتباطات بعدي مورد توجه قرار دهيم. تلاش كرده ايم 
افرادي را ك��ه به بهانه ازدواج دانش��جويي به ما وصل 
مي  ش��وند و ممكن است به بهانه جش��ن هاي ازدواج 

دانشجويي، سفر زيارتي يا به تعبيري سفر ماه  عسلي 
باشد كه بچه ميهمان ما هستند يا آموزش  هايي كه به 
شكل حضوري، مجازي يا كارگاهي چه در دانشگاه يا 
در برنامه همسفر تا بهشت براي آنها در نظر مي  گيريم، 
ارتباط خود را با مزدوجين برقرار كنيم و وقتي در همه 
اين برنامه ها بچه ها را رصد كرديم، عدد و رقم پايداري 
زندگي آنها عدد و رقم اميدوار كننده اي اس��ت، يعني 
به نسبت ش��كل هاي ديگر ازدواج ما پايداري زندگي  
حدود 10س��ال را در بين اين زوجي��ن پايش كرديم 
كه بيش از 95درصد پاي��داري زندگي اين بچه ها در 
10سال گذشته است. نكته اي هم كه وجود دارد، اين 
است كه خيلي از اختلافات و جدايي ها اتفاقاً در همين 
پنج سال اول زندگي اتفاق مي  افتد و عددها در اين پنج 

سال اول نگران كننده است. 
به هر جهت م��ا تجربه مثبت و خوب��ي داريم و وقتي 
از جانب مخاطب هم بررس��ي كردي��م، تقريباً از بين 
30برنام��ه مختلفي كه نه��اد دنب��ال و ارائه خدمت 
مي  كند، همين برنامه ازدواج دانشجويي تقريباً جزو 

بالاترين سطح رضايتمندي براي مخاطب است. 

برنامه ه�اي خ�اص نه�اد ب�راي ازدواج 
دانشجويي چيست؟

ما عمدتاً بناي خود را بر فرهنگ سازي و گفتمان سازي 
ازدواج دانش��جويي، ازدواج آس��ان و ازدواج بهن��گام 
گذاش��ته ايم. اينكه اين مطلب را ه��م تبديل به يك 
حالت مطالبه كنيم و هم بين قشر دانشجو پذيرش آن 
شكل بگيرد، يعني افراد بپذيرند اين مدلي هم مي  توان 

ازدواج كرد و اتفاقاً از مزاياي آن بهره مند شد. 
طبيعت��اً بخش��ي از برنامه ه��اي م��ا ني��ز در حوزه 
گفتمان سازي است. ما چندين جشن در سال در سطح 
دانشگاه هاي كشور داريم، زوجين را جمع مي  كنيم و 
برنامه  هايي مي  گذاريم كه هم نشاط آفرين است و هم 
براي بچه در ابتداي زندگي خاطره انگيز اس��ت، بقيه 
افراد دانش��گاه نيز وقتي در آن فضا ق��رار مي  گيرند، 
اصطلاحاً اين جو و فضا روي آنها اثر مي  گذارد و انگيزه 

پيدا مي  كنند و اصطلاحاً ازدواجي مي  شوند. 
به غي��ر از ح��وزه گفتمان س��ازي، بخش��ي ديگر از 
برنامه هاي ما موضوع آموزشي و مهارتي در اين حوزه 
است و براي بچه  هايي كه مي  خواهند ازدواج كنند يا 
بچه  هايي كه   حين عقد هس��تند، بچه  هايي كه عقد 

كرده اند و پس از عقد هس��تند، همچني��ن در حوزه 
فرزندآوري، انواع و اقسام كارگاه  ها، رويدادها، كلاس ها 
و برنامه  هايي كه به شكل متعدد و متنوع است، برگزار 
مي  كنيم و رويكرد آن نيز اين اس��ت كه م��ا اصلًا در 
حوزه ازدواج نياز به آگاه��ي و مهارت داريم، خيلي از 
مواقع يك آگاهي كوچك از اختلاف، طلاق و برخي از 
آسيب  هايي را كه بعداً مي  تواند دامان خانواده بگيرد، 
جلوگيري مي  كند. در اين حوزه نيز برنامه هاي متعدد 
و متنوعي داريم و حتي س��عي مي  كني��م، جنگ  ها، 
جشن ها و رويدادهاي اين شكلي هم حتماً يك بن مايه 

آموزشي اينگونه درون آن داشته باشد. 
يك برنامه ويژه و بزرگ س��الانه هم داريم كه برنامه 
همسفر تا بهشت اس��ت، مثلًا س��ال گذشته حدود 
10ه��زار زوج در اي��ن برنامه ش��ركت كردند. يعني 
20هزار نفر از س��طح كش��ور ثبت  ن��ام مي  كنند، در 
كاروان  هايي س��اماندهي مي  ش��وند و در قالب سفر 
به مش��هد  الرضا س��ه روز ميهمان امام رضا در مشهد 
هستند كه اين برنامه هم به نوعي سفر ماه عسلي براي 
بچه  هايي است كه در جش��ن هاي ازدواج دانشگاه ها 

ش��ركت كرده اند. اس��اس اين برنامه طبيعتاً زيارت 
امام رضا )ع( و حول محور ش��خصيت ايش��ان است، 
ولي همانجا ه��م برنامه به لحاظ م��دل طراحي يك 
برنامه آموزشي است و از سخنراني كه در حرم است تا 
عهدنامه اي كه با هم مي  بينند  تا كلاس ها و كارگاه  ها، 
جنگ، تئاتر و برنامه عروسك گرداني ، تمام برنامه  هايي 
كه رقم مي  خورد، براي اين اس��ت ك��ه يك فضاي با 
نشاط، خوب و به يادماندني براي زيارت داشته باشند 
و هم حداقل شش تا هفت ساعت آموزش را نيز ضمن 
اين برنامه به شكل هاي مختلف بچه ها ببينند و بعد 
كه به زندگي و شهرهاي خود باز مي  گردند، بتوانند از 

ظرفيت اين آموزش ها استفاده كنند. 
مصوبه ش�وراي عالي انقاب فرهنگي در 
خصوص بحث ازدواج هاي دانشجويي به 

كجا رسيد؟
در سال گذشته س��تاد ملي ازدواج دانشگاهيان طبق 
سندي در شوراي اسلامي شدن دانشگاه ها كه يكي از 
شوراهاي اقماري شوراي عالي انقلاب فرهنگي است، 
شكل گرفت و رياست جمهور هم سند را ابلاغ كردند و 
اولين جلسه اين ستاد ملي نيز پارسال با حضور 25 يا 
26 دستگاه عضو شكل گرفت و در حال رايزني با ستاد 
هستيم كه هر كدام از دستگاه ها چه خدماتي مي  توانند 
براي حوزه ازدواج بدهند. اين خدمات ممكن اس��ت 
مدل تسهيل  گري، مدل آموزش��ي يا فرهنگ سازي 
باشد كه هر كدام از دستگاه ها مي  توانند به صورت ويژه 
در مورد ازدواج دانشجويي نقش ايفا كنند. محور بحث 
را هم اين گذاشته ايم كه اگر ازدواج در دوره دانشجويي 
شكل بگيرد، عموماً بهنگام تر و آسان تر است و اگر قرار 
است ازدواج آگاهانه، بهنگام و آسان باشد، حداقل ما با 
تركيب ازدواج دانشجويي با آموزش مي  توانيم به سمت 

تحقق اين سه مؤلفه اصلي حركت كنيم. 
تقريباً با تك  تك دستگاه ها جلساتي داشتيم، جلسات 
كارشناسي، رفت و آمدهايي شده، خدماتي كه مي  توانند 
بدهند اجمالاً ليست شده و داريم به سمتي مي  رويم كه 
از ظرفيت اين ستاد اس��تفاده كنيم و خدماتي هم در 
اختيار مخاطب خ��ود قرار بدهي��م. برنامه  هايي مانند 
د ردانه كه با مش��اركت س��تاد اجرايي فرمان امام و به 
شكل ويژه بنياد 15 خرداد شكل گرفت براي حمايت از 
زوجيني است كه فرزنددار شده اند و در راستاي خدماتي 
است كه اين ستاد دارد ارائه مي  كند، جشن ملي هم در 
حوزه ازدواج داريم كه احتمالاً چهارشنبه همين هفته 
اتفاق مي  افتد و در راستاي همين فعاليت هاي مشترك 
در حوزه ازدواج است، موضوعات متنوع ديگري نيز در 

ستاد در حال پيگيري است. 
حتي قبل از تش�كيل س�تاد، وعده هاي 
زي�ادي در م�ورد خوابگاه ه�اي متأهلي 
داده شده بود، تا حالا چقدر اين وعده ها 
اجرايي ش�ده و چقدر خلف وعده اتفاق 

افتاده است؟
واقعيت اين اس��ت كه نه، اتفاق جدي نيفتاده اس��ت، 
دس��تگاه ها بعض��اً پيگيري  هايي كردند، جلس��اتي 
گذاشتند، طراحي هايي داشته اند، اما به لحاظ عملياتي 
در ميدان اتفاق جدي نيفتاده اس��ت، م��ا تك و توك 
موردهاي خوبي داريم. بعضي از دانشگاه ها وارد شدند، 
خيرين را پاي كار آوردند، بلوك  هايي را شروع كردند، 
اما اينكه يك اتفاق كلاني در سطح كشور افتاده باشد 
و عدد خوابگاه متأهلي جابه جا ش��ده باشد، مثلًا يك 
ضريبي خورده باشد و دو يا س��ه برابر شده باشد، اين 

اتفاق نيفتاده اس��ت. توافقي با مرحوم  رستم قاسمي 
در وزارت مسكن، راه و شهرسازي داشتيم براي اينكه 
فعاليت خوبي آنجا اتفاق بيفتد، ول��ي در دوره اي كه 
ايش��ان حضور داش��تند، خيلي عملياتي نشد. الان 
در حالي پيگيري هس��تيم.  ي��ك موافقت  هايي بين 
دانش��گاه ها مانند دانشگاه تهران با ش��هرداري ايجاد 
شود، جلس��اتي رد و بدل ش��ده و پيگيري  هايي دارد 

صورت مي  گيرد. 
وزارت بهداش��ت نيز ابلاغ  هايي به دانشگاه ها داشته، 
سندي تهيه ش��ده براي اينكه مطابق آن چطور جلو 
روند و چطور اين ظرفيت را افزايش دهند و اختياراتي 
به دانشگاه ها داده شده است، ولي علت اينكه شايد اين 
مكاتبه و نامه  نگاري توس��ط دفاتر بسيج دانشجويي 
خطاب به رياس��ت محترم جمهور اتف��اق افتاده اين 
اس��ت كه كف ميدان و به ش��كل عمليات��ي و عيني 
چيزي محقق نشده است و نياز به توجه جدي تر به اين 
حوزه است، اين نامه درباره اهميت و آثاري است كه 
خوابگاه هاي متأهلي مي  تواند داشته باشند، نياز دارد 
دانشگاه ها از برخي امتيازات يا ملاحظات خود عبور 
كنند و زمين  هايي را كه دولت مي  تواند در اختيار اين 
قصه براي ساخت خوابگاه متأهلي قرار دهد، واقعاً به 
ميدان بياورد، البته خيرين و دس��تگاه هاي ديگر كه 
بودجه و اعتبار دارند هم بايد به كمك بيايند تا در اين 

حوزه يك اتفاقي بيفتد. 
ما پيگيري ه��اي خودم��ان را داريم و جلس��اتي را با 
دس��تگاه هايی كه مي  توانند منابع��ي  در اين موضوع 
بگذارند، داش��ته  ايم. اميدواريم كه اين رفت  و آمدها 
و نشست و برخاست ها به نتيجه اي برسد. ما طبيعتاً 
مطالبه، پيگيري، رايزني، تسهيلگري و برقراري ارتباط 
در اين حوزه را انجام مي  دهيم، ولي نه خود مجموعه 
نهاد و نه طبيعتاً خود دانش��گاه ها زمين��ي در اختيار 
ندارند كه براي اي��ن قضيه بگذارن��د و اعتباراتي نيز 
براي حوزه س��اخت اين خوابگاه ها نداريم و اين اتفاق 
توسط خود دانشگاه  ها، خيرين و دستگاه  هايي كه اين 
امكان را دارند بايد اتف��اق بيفتد، ولي پيگيري قانوني 
اين امر مهمي كه طبيعتاً مي  تواند در عدد ازدواج در 
دوران تحصيل تأثيرگذار باشد،  جزو وظايف خودمان 
قرار دادي��م و داريم تلاش مي  كني��م از ظرفيت همه 
دس��تگاه ها اس��تفاده كنيم تا حدي كه مي  شود اين 

ظرفيت را به منصه ظهور برسانيم و محقق كنيم. 
خوابگاه متأهلي ابداعي كش�ور ماست يا 
در ديگر كشورها نيز نمونه چنين چيزي 

وجود دارد؟
در دانشگاه هاي ديگر دنيا بعضاً پانسيون ها يا فضاهايي 
دارند كه هم در اختيار دانش��جويان مجرد خود قرار 
مي  دهند و هم بعضاً در اختي��ار خانواده هاي آنها قرار 
مي  دهند و پانسيون هاي خانوادگي و امكانات اينگونه 

نيز وجود دارد. 
در دانش�گاه هاي ما مقاومتي در خصوص 
خوابگاه هاي متأهلي وجود دارد كه مثاً 
رئيس دانش�گاه يا فان معاون يا كارمند 
بگويد ما اصاً چرا بايد چنين خوابگاه هايي 

را در دانشگاه ها ايجاد كنيم؟
الان چون گفتمان س��ازي و مطالبه سازي شده، بعضاً 
در قانون آمده و وزارتخانه ها اجمالاً پيگير هس��تند. 
مخالف��ت آنط��وري نداريم كه احس��اس ش��ود يك 
دانشگاهي مخالف يا كارشكني در اين حوزه می كند، 
شايد جدي ترين مسئله اي كه امروز وجود دارد و در 
برخي از دانشگاه ها اتفاق خاصي نمي  افتد، اين است 
كه دانشگاه مي  گويد بودجه و اعتبار خاصي كه براي 
اين كار به من نداديد، بعد ش��ما مي  گوييد در همان 
س��قف بودجه و اعتبارات خودت اي��ن كار انجام بده. 
سقف بودجه و اعتبارات من نيز طبيعتاً همان بودجه 
و اعتباراتي است كه س��ال هاي قبل كارهاي روتين و 
عادي خودم را با آن انجام مي  دادم و چيز مازادي وجود 
ندارد كه با آن بيايم يك تكليف جديدي را انجام دهم. 
جدي ترين مش��كل الان اين اس��ت ما از سمت دولت 
تخصيص آنچناني و مش��خصي براي ساخت خوابگاه 
متأهل��ي نداري��م يا ردي��ف بودجه مش��خصي كه به 
دانشگاه ها ابلاغ ش��ود و بگويند هر كدام از دانشگاه ها 
اين عدد را گذاشتيم كه بروند خوابگاه متأهلي بسازند، 
البته به دانش��گاه ها گفته ش��ده كه اين اولويت وجود 
دارد و كار خوبي اس��ت اگر انجام دهيد و از عددهاي 
خودتان بگذاريد اين مقدار هم ما به شما وام مي  دهيم 
يا اين شرايط را براي شما فراهم مي  كنيم، ولي عموماً 
شرايط دانش��گاه ها به گونه اي نيس��ت كه عدد و رقم 
مازادي داشته باشند و بتوانند اين كارها را بكنند، الان 
هم آنجاهايي موفق هس��تند كه توانستند خيرين يا 
مسئولان استاني را پاي كار بياورند يا ساختمان هاي 
مازادي را كه داشتند، تغيير كاربري دهند يا پروژه هاي 
نيمه كاره اي داشتند كه توانسته اند آن پروژه ها را با يك 
منابع حداقلي تكميل كنند؛ يعني آنجاهايي كه رؤساي 
دانشگاه خودش��ان يك دغدغه جدي فردي داشتند، 
كنار اين ابلاغيه ها و دستورالعمل ها  قرار گرفته و اتفاقي 
افتاده منتها اينكه در سطح ملي اتفاق سازمان يافته اي 
در حوزه بودجه و منابع در اختيار دانشگاه ها قرار بگيرد 
تا اين عدد چندهزار خواب��گاه متأهلي محدود تكاني 

به خود متأسفانه هنوز اتفاق نيفتاده است. 
در مجموع خواهش من اين است، كساني كه ممكن 
است توانايي براي كمك به اين موضوع داشته باشند، 
حالا چه خيرين و چه دس��تگاه  هايي كه هس��تند و 
مثلًا س��اختمان مازاد دارند يا بودجه و اعتباراتي كه 
مي  توانند از هر طريقي حالا يا از طري��ق اعتبار و وام 
در اختيار دانشگاه ها يا به شكل پروژه هاي مشاركتي 
كنند، مثلًا كارهايي را با دستگاه ها انجام دهند، وارد 
ش��وند، چون پرداختن به اين موضوع و تسهيلگري 
ايجاد خوابگاه متأهلي به عنوان يك مسكن و محيطي 
كه مي  تواند يك خانواده را تشكيل دهد، بسيار مي  تواند 
هم در موض��وع ازدواج و تش��كيل خان��واده و هم در 
موضوع جمعيت و فرزندآوري كمك كننده باشد، به 
جهت اينكه اگر ازدواج بهنگام شكل گيرد، بحث هاي 
بعدي آن هم خود به خود محقق مي  ش��ود و خواهش 
من اين است كه هر كدام از عزيزاني كه در اين حوزه 

مي  توانند كمك كنند، از اين كار دريغ نكنند. 

کار ویژه ای براي خوابگاه هاي متأهلي
 انجام نشده  است

در گفت وگوي »جوان« با معاون نهاد نمايندگي مقام معظم رهبري در دانشگاه ها مطرح شد

 رئيس ديوان عدالت اداري گفت: بيش��ترين شكايات ثبت شده در 
ديوان عدالت اداري مرتبط با شهرداري ها است. 

 معاون آموزش متوس��طه وزير آم��وزش و پرورش از آغ��از ثبت نام 
دانش آموزان پايه هفتم از ابتداي تير خبر داد و گفت: دانش آموزان پايه 
دهم بر اساس كارنامه و نهايي ش��دن برگه هاي هدايت تحصيلي خود 

مي توانند از تيرماه در رشته مورد علاقه خود ثبت نام كنند. 
 معاون درمان وزير بهداش��ت گفت: در ش��هرهاي زير 20هزار نفر 
ويزيت بيماران رايگان اس��ت و اگر كسي از مسير ارجاع به بيمارستان 
برود براي شهرهاي بالاي 20هزار نفر نيز 95درصد هزينه درمان بيمار 

را بيمه پرداخت و بيمار فقط 5 درصد پرداخت مي كند. 
 رئيس كل دادگستري اس��تان تهران با اشاره به اينكه استان تهران 
بيشترين جمعيت كيفري در كل كش��ور را دارد، گفت: بيش از 2هزار 

زنداني مشمول آزادي با پابند الكترونيك شده اند. 

حسین سروقامت

لابد بعض�ي از ش�ما كت�اب »در باب ح�رف مفت« اث�ر هري 
فرانكفورت را ديده ايد. برخي محققان در معرفي اين كتاب پنج 

دليل براي ياوه گويي بيان مي كنند كه بسيار شنيدني است: 
در مدرنيته سخن عامت برتري است، نه سكوت. . . حال آنكه 

در گذشته سكوت، ويژگي فرزانگان بود. 
دموكراس�ي م�روج حرف مفت اس�ت، چ�ون از ش�هروندان 
مي خواهد درب�اره همه چيز نظر بدهند. بل�ه؛ همگان به لحاظ 

حقوقي حق بيان دارند، اما به لحاظ اخاقي نه! 
در مدرنيته هر پرسشي رواست، اما به تعبير هايدگر در »هستي 
و زمان« كنجكاوي بيجا، مخاطب را به ياوه گويي می كش�اند ، 

موجب سرگشتگي دو طرف مي شود. 
قرآن كري�م در آيه »ليبلوكم ايكم احس�ن عم�ا« به كيفيت 

اهميت مي دهد، ولي ما اغلب زياده گويي را برمي گزينيم. 
معاش�رت و اخ�اق ضروري اند، ام�ا در مقام تع�ارض، اخاق 
از معاش�رت برتر اس�ت. ما متأس�فانه به خاطر نزاكت، مشوق 

ياوه گويي ديگرانيم. 
دوس�تان! اين همه حرف حس�ابي »در باب حرف مفت« نوبر 

نيست؟!

878 | روزنامه جوان |  شماره 6782   884984403سرويس اجتماعي سه شنبه 30 خرداد  1402 | اول ذی الحجه 1444|

غربالگري اسكلتي
 و حرکتي دانش آموزان

مع�اون اجتماع�ي بني�اد ۱۵ خ�رداد از اج�راي پويش ه�اي 
داد.  خب�ر  م�دارس  در  بني�اد  اي�ن  جمعي�ت  و  س�امت 
محمدرضا دهقان، مع��اون اجتماعي بنياد 15 خ��رداد گفت: اجراي 
پويش هاي غربالگري اس��كلتي و حركتي، شنوايي س��نجي و كاشت 
حلزون شنوايي، بينايي س��نجي و تأمين كمك هزينه خريد عينك و 

پيشگيري از پوسيدگي دندان در مدارس كشور در دستور كار است. 
دهقان ادامه داد: همچني��ن پويش هاي جمعيت بني��اد 15خرداد با 
هدف آگاهي رس��اني به دانش آموزان درباره اهميت جواني جمعيت و 
در قالب برگزاري رويدادهاي فرهنگي و فراخوان براي ساخت توليدات 
چندرس��انه اي مختلف مانند فيلم كوتاه، مس��تند، انيميش��ن و ساير 

محصولات هنري و فرهنگي در مدارس اجرا مي شود. 
معاون اجتماعي بنياد 15خرداد ادامه داد: رصد و پايش مدارس بنياد 
15خرداد براي اجراي پويش هاي سلامت و جمعيت در حال انجام است 
و بنياد 15خرداد براي اجرايي كردن اين پويش ها در مدارس سراسر 

كشور و به ويژه در مناطق محروم و كم برخوردار آماده مي شود. 
وي با اشاره به اجراي طرح پيش��گيري از پوسيدگي دندان در مدارس 
تصريح كرد: بنياد 15خرداد ستاد اجرايي فرمان حضرت امام)ره( در 
راستاي ارتقاي سلامت كودكان محروم و در قالب برنامه پيشگيري از 
پوسيدگي دندان كودكان، خود را براي توزيع آزمايشي 50هزار بسته 
آموزش��ي ميان دانش آموزان مقطع دوم دبستان مدارس حاشيه شهر 
تهران آماده كرده است.  دهقان با تأكيد بر اينكه اين بسته ها آموزش هاي 
لازم را جهت پيشگيري از پوسيدگي دندان كودكان با روش هاي جذاب 
ارائه مي دهند، عنوان كرد: اين بس��ته هاي آموزش��ي براي س��ه گروه 
مخاطب دانش آموزان، والدين و معلمان طراحي شده است و به زودي 

در تمامي مدارس ابتدايي كشور نيز توزيع خواهند شد. 
به گفته معاون اجتماعي بنياد 15خرداد، اين بنياد سال گذشته و در 
قالب پويش هاي ملي »مثبت حركت 1 و 2« تعداد 10هزار دستگاه انواع 
ويلچر، عصا، واكر و تشك مواج را به كودكان و نوجوانان و ساير جوامع 

هدف بنياد در سراسر كشور اهدا  كرده است. 

ثبت مرگ بيش از ۲۱هزار مبتلا به ایدز 
در کشور

ب�ر اس�اس اع�ام دفت�ر مديري�ت بيماري ه�اي واگي�ر وزارت 
بهداش�ت، درم�ان و آم�وزش پزش�كي تخمي�ن زده مي ش�ود 
ك�ه ۴۵ه�زار و ۴۶3 نف�ر در كش�ور مبت�ا ب�ه HIV هس�تند 
۲۱ه�زار و ۸۲3 نف�ر آنه�ا ثب�ت شده اس�ت.  ك�ه م�رگ 
تا پاي��ان س��ال 1۴01 از بين افراد مبت��لا به HIV شناس��ايي، ثبت و 
گزارش ش��ده و 23هزار و 6۴0 نفر زنده هس��تند كه از اين تعداد ياد 
ش��ده 1۸هزار و ۴۴ نفر ب��راي دريافت خدمات به مراك��ز ارائه دهنده 
خدمت مراجعه مي كنند و تعداد 1۷ه��زار و ۴۷ نفر تحت درمان قرار 
دارند. همچنين 5هزار و 596 نفر نيز ب��راي دريافت خدمات به مراكز 
ارائه دهنده خدمت مراجعه نكرده اند.  بر اساس گزارش دفتر مديريت 
بيماري هاي واگير وزارت بهداشت، اگرچه ۸1درصد كل موارد را مردان 
و 19درصد را زنان تشكيل مي دهند، اما  الگوي راه انتقال ودرصد ابتلاي 
زنان و مردان در سال هاي اخير تغيير كرده، به گونه اي كه از كل موارد 
شناسايي و گزارش شده در سال 1۴01 ميزان 30درصد موارد ثبت شده 
را زنان و ۷0درصد آنها را مردان تشكيل مي دهند. الگوي انتقال سني نيز 

در سال هاي اخير تغييري نكرده است. 
علل ابتلا به HIV در بي��ن كل مواردي كه از س��ال 1365 تاكنون در 
كش��ور به ثبت رس��يده اند، به ترتيب، تزريق با وس��ايل مشترك در 
مصرف كنندگان مواد )56درصد(، رابطه جنسي )26درصد( و انتقال از 
مادر به كودك )1/۷درصد( بوده است.  اين گزارش مي افزايد: راه انتقال 
در 16/3درصد از اين گروه نامش��خص مانده و راه انتقال 0/2درصد از 
اين موارد مربوط به خ��ون و فرآورده هاي خوني در س��ال هاي پيش 
از اجراي سياس��ت پالايش 100درصدي خون س��الم توسط سازمان 
انتقال خون است.  اين در حالي اس��ت كه در بين مواردي كه در سال 
1۴01 تشخيص داده شده اند، راه احتمالي انتقال در 16درصد موارد 
اعتياد تزريقي، 5۷درصد روابط جنس��ي، يك درصد مادر به كودك و 
در 26درصد نيز راه احتمالي ابتلا بيان شده و از طرفي هيچ مورد ابتلاي 

جديدي از طريق خون و فرآورده هاي خوني ثبت نشده است. 


